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گیلان و آســتانه اشــرفیه از قطب های تولید 
بادام زمینی کشــور هســتند اما بهره برداران 
این محصول با مشکلات زیادی طی دهه های 
گذشــته مواجه بوده اند که نیازمند تغییر در 
رویکرد اســت.به گزارش مهــر، برگزاری روز 
»مزرعه« با محوریت بــادام زمینی، پای ما را 
به ســرزمین بادام زمینی کشور یعنی آستانه 
اشــرفیه باز کرد، با حضور در این شهر تلاش 
کردیم مشکلات بادام را از زبان بادام کاران به 
رشته تحریر درآوریم. مشکلاتی که شاید بعضاً 
ریشــه ۱۰۰ ساله داشته و لاینحل باقی مانده 
اســت و گویا قرار هم نیست حل شود، اگرچه 
اقداماتی از سوی متولیان جهاد کشاورزی در 
راستای کاهش دغدغه های بادام کاران صورت 
گرفته اما این اقدامات ریشه ای و اساسی نبوده 
است.آستانه اشرفیه با جمعی بالغ بر ۱۲۵ هزار 
نفر به عنوان قطب تولید بادام زمینی در کشور 
مطرح است. بنا بر داده های آماری متولیان امر؛ 
سطح زیر کشــت بادام زمینی در کشور بیش 
از ۳ هزار و ۵۰۰ هکتار بوده و در اســتان های 
گیلان، گلستان و برخی از استان های دیگر به 
صورت پراکنده کشت می شود.سطح زیر کشت 
این محصول در گیلان ۲۸۰۰ هکتار اســت و 
تولیــد غلاف آن نیز حدود ۱۱ هزار تن برآورد 

می شود.
بــادام زمینــی سرشــار از ارزش غذایی بوده 
و مصــرف آن در کاهش خطــر بیماری های 
قلبی-عروقــی، عصبی، کنتــرل وزن، تثبیت 
ســطح قند خون، افزایــش متابولیک در بدن 
انسان، پیشــگیری از انواع سرطان ها، مراقبت 
از پوســت مؤثر است.این دانه روغنی با ارزش، 
در کنار اهمیت غذایی، دارای ارزش اقتصادی 
خوبی هم بوده و اگر اغراق نکرده باشیم بخش 
اعظمی از مردم شهرستان آســتانه اشرفیه از 
درآمد حاصل از این محصول ارتزاق می کنند 
و بیش از ۷ هزار بهره بردار به طور مستقیم و 
۴ هزار نفر به صورت غیر مســتقیم در زمینه 
کاشت، داشت، برداشت و فرآوری این محصول 
فعالیت دارند اگرچه بادام بعد از برنج به عنوان 
دومین محصول اســتراتژیک و اثرگذار منطقه 
به شمار می رود اما همچنان در دام مشکلات 

قرار دارد.
سبقه کشــت بادام در آستانه اشرفیه و گیلان 
به بیش از یــک قرن پیش بــر می گردد، اما 
علیرغم گذشت این همه ســال از ورود بادام 
به ایران و گیلان، هنوز بادام کاران با مشکلات 
اولیه و سطحی دســت و پنجه نرم می کنند.
نبود آموزش مناسب و ارائه روش های صحیح 
کشــت، اداره ســنتی باغات بادام، عدم توجه 
بــه مکانیزه کردن اراضی، نبود ماشــین آلات 
متناســب با عملیات کاشت، داشت و برداشت 
و محدود بودن صنایع تبدیلی و فرآوری بادام 
و همچنین وجود نظام دلالی در قیمت گذاری 
و فروش محصولات، بخشی از مشکلات بادام 
کاران گیلانی است که می طلبد توجه ویژه از 
سوی مسئولان برای حل این مشکلات صورت 
گیرد، اگرچه برگــزاری کارگاه آموزش مانند 
»روز مزرعه« شــروع خوبی برای شنیدن درد 
و دل های کشاورزان و ارائه راهکارهای مناسب 

باشد، اما کافی نیست.

صحرایــی بادامکاران آســتانه ای در گفتگو با 
خبرنگار مهر که سال ها در این عرصه فعالیت 
می کند، نبود ماشین آلات متناسب با عملیات 
کاشــت، داشــت و برداشــت را از مهمترین 
مشکلات دانســت و بیان کرد: نگاه سنتی در 
صنعت بادامکاری امروز جواب نمی دهد و نبود 
ماشین آلات و تجهیزات کشاورزی سبب شده 
تا هزینه های تمام شــده بادامکاران بالا برود.

وی با بیان اینکه زمین های بادام باید مکانیزه 
شود، افزود: نبود صنایع تبدیلی مرتبط با بادام 
زمینــی، ورود بی رویــه بادام های بی کیفیت 
خارجی، نبود نیروی کار بخشی از دغدغه های 
بادامکاران اســت.این کشاورز گیلانی، افزایش 
نــرخ نهاده هــای کشــاورزی را چالش دیگر 
بادامکاران برشــمرد و بیان کرد: افزایش نرخ 
نهاده های کشاورزی از جمله کود و سم موجب 
افزایش هزینــه تولید و منتج بــه نارضایتی 
کشاورزان شده اســت.وی با اشاره به اهمیت 
مســئله کشاورزی، تسهیل بخشی به این امور 
را مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: مسئولان 
می بایست در تسهیل گری مسائل کشاورزان 

بویژه بادامکاران دغدغه مند باشند.
باقرپور بادامــکاران کیاشــهری در گفتگو با 
خبرنــگار مهر با انتقــاد از افزایش هزینه های 
تولیــد در بخــش کشــاورزی، اظهــار کرد: 
هزینه های بالای تولید با درآمد و فروش آن هم 
خوانی ندارد و همین موضوع ســبب دلسردی 
و بی رغبتــی بادامکاران بــرای ادامه فعالیت 
می شــود.وی با بیان اینکه ورود بادام خارجی، 
بازار این محصولات را تحت شعاع قرار می دهد، 
افزود: ورود محصولات مشابه خارجی با قیمت 
پایین تر، بازار فروش محصــولات داخلی را با 
چالش روبرو کرده اســت.این بادامکار گیلانی 
بــا تاکید بر حذف واســطه ها و مافیای دلالی 
از بازار این محصــولات، تصریح کرد: بازار هر 
محصولی که آلوده دلالی باشد چیزی جز رنج 
و زحمت، عاید کشــاورز نمی شود.وی با بیان 
اینکه بادام خارجی و دیگر استان ها جای بادام 

آستانه فروخته می شود، افزود: فروش بادام های 
بی کیفیت خارجی در آســتانه اشرفیه، هویت 
مرغوبیت بادام این شهرستان را زیر سوال برده 
اســت، که انتظار می رود تا حد امکان جلوی 
ورود بادام های خارجی در بازار آستانه اشرفیه 

گرفته شود.
صالحی کشاورز بادام کار آستانه ای در گفتگو 
با خبرنگار مهر با انتقاد از اداره سنتی کشت و 
تولید بادام در این شهرســتان، بیان کرد: نبود 
ماشین آلات مناسب، موجب شده تا عملیات 
کشت و برداشت بادام زمینی در آستانه اشرفیه 
همچنان سنتی انجام شود.این کشاورز گیلانی 
با تاکید بر توجه به بیمه زمین های زیر کشت 
بادام زمینی، گفت: برای تأمین خســارت های 
احتمالی ناشی از آفات و دیگر بلایای طبیعی، 
بیمه اراضی کشت بادام زمینی ضرورت دارد.
وی بــا تأکید بر لزوم تقویــت صنایع تبدیلی 
مرتبط با بادام زمینی، افزود: آســتانه اشرفیه 
قطب تولید بادام کشــور است و می طلبد در 
بخش صنایع تبدیلی ایــن محصول اقدامات 
جدی تری صــورت گیرد.وی بــا بیان اینکه 
عدم توسعه بخش مکانیزاسیون در تولید بادام 
زمینی یکــی از دغدغه های بادامکاران منطقه 
اســت، اضافه کرد: تولید ســنتی بادام نه تنها 
بازدهی بالایی ندارد بلکه هزینه های هنگفتی 

را برای کشاورز می تراشد.
محمودی یکــی از بــادام کاران در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اشــاره به مشــکلات ســر راه 
تولیــدات کشــاورزی، گفت: بادامــکاران در 
تأمین کود و سم و دیگر نهاده های کشاورزی 
با مشــکل روبرو هســتند.وی با بیــان اینکه 
هزینه های تأمین کود سرسام آور است، افزود: 
نرخ گذاری بر قیمت بادام آســتانه نسبت به 
محصولات سایر استان ها بسیار پایین تر است 
این در حالی است که هزینه های تولید روز به 
روز بالا می رود.این بادامکار آستانه ای با اشاره 
به برگــزاری روز مزرعه با محوریت بادام، بیان 
کرد: نگاه آموزشــی به بخش کشاورزی بویژه 

بــادام موجب بازدهی این محصول می شــود.
وی بــا تاکید بر برپایی کارگاه های آموزشــی 
ویــژه بادامکاران، افزود: اســتمرار کارگاه های 
آموزشی موجب بالا رفتن دانش کشاورزی در 
افراد شــده و قرارگیری دانش در کنار تجربه 

اثربخش است.
مهرجو یکی از بادام کاران کیاشهری در گفتگو 
با خبرنگار مهر نبود نیروی انســانی در کشت 
و تولیــد بادام را یکی از چالش های این بخش 
برشــمرد و بیان کرد: نبود بازدهی بالا، اجرای 
روش ســنتی و همچنین افزایش هزینه های 
تولید ســبب شده تا افراد برای فعالیت در این 
بخش رغبت کمتری نشان دهند.وی با تاکید 
بر افزایش ســطح زیر کشــت بادام در آستانه 
اشرفیه، افزود: اراضی مستعدی در این منطقه 
بلااستفاده مانده که می طلبد با حمایت از بادام 

کاران، این اراضی زیر کشت بادام برود.
این بادام کار گیلانی با اشــاره به پیشــرفت 
چشــم گیر دیگر اســتان ها در کشت و تولید 
بادام زمینی، تصریح کرد: مناطقی چون دشت 
مغان و سایر شهرستان ها تا سال های گذشته 
از گیلان و آستانه بذر بادام خریداری می کردند 
اما اکنــون در این زمینه حرفــی برای گفتن 
دارند.وی عدم ارائــه رقم های جدید و گواهی 
شده بذر بادام زمینی را از دیگر مشکلات تولید 
محصول این منطقه برشمرد و افزود: استفاده 
از بذرهای گواهی شــده بادام زمینی می تواند 
راندمان تولید محصول را افزایش دهد، ضمن 
آنکه بذرهای گواهی شده مقاومت بیشتری در 

مقابل بسیاری از آفات بادام زمینی دارد.
مدیر جهاد کشاورزی آستانه اشرفیه در گفتگو 
بــا خبرنگار مهــر با بیان اینکه بــادام زمینی 
دومین محصول اســتراتژیک این شهرســتان 
اســت، گفت: سطح زیر کشت بادام زمینی در 
این شهرســتان دو هزار و ۵۰۷ هکتار است و 
به طور متوسط در هر هکتار از زمین های زیر 
کشت این منطقه بیش از شش هزار تن پیله تر 
و بیش از چهار هزار تن پیله خشــک برداشت 

می شــود.مهرداد محمدی با اشاره به برگزاری 
روز مزرعه با محوریت بادام زمینی در آســتانه 
اشرفیه، این حرکت را گامی بزرگ در راستای 
آموزش محور کردن فعالیت های کشــاورزی 
دانســت و بیان کرد: باید از شــیوه ســنتی 
خارج شــویم و کارگاه آموزشی »روز مزرعه« 
می تواند ســنگ بنای خروج روش ســنتی به 
روش علمی و دانش بنیان باشد.وی از تشکیل 
تعاونی بادام کاران در شهرستان آستانه اشرفیه 
خبر داد و افزود: این تعاونی می تواند بخشــی 
از مشــکلات بادام کاران را ســامان ببخشد.
مدیر جهاد کشــاورزی آستانه اشرفیه با تأکید 
بر حرکت به ســمت کشــاورزی دانش بنیان، 
ارائه  گفت: برگــزاری کارگاه های آموزشــی، 
شــیوه های نو در راســتای کاشــت، داشت و 
برداشــت و همچنین چگونگی مبارزه با آفات 
و شیوه مناسب کودزنی باغات و اراضی سبب 
افزایش بازدهی محصولات می شود.محمدی با 
تاکید بر انجــام آزمایش خاک در اراضی بادام 
زمینی، تصریح کرد: انجــام عملیات آزمایش 
خــاک میزان اســتفاده از کود را بــرای بادام 
کاران مشــخص می کند و در نتیجه مقدمه ای 
برای بازدهی محصول اســت.وی به شناخت 
و آگاهی کافی از مشــکلات بادام کاران اشاره 
کرد و افزود: تلاش مجموعه جهاد کشاورزی بر 
این بوده تا دغدغه های کشاورزان و بویژه بادام 
کاران را تا حد امکان کاهش دهد.مدیر جهاد 
کشاورزی آستانه اشــرفیه با اشاره به کیفیت 
محصولات بادام این شهرستان، گفت: کیفیت 
بالا، دارا بودن بوته های ایســتاده، طعم خوب، 
دانه های درشت و پرمحصول بودن از مهمترین 
ویژگی های بادام زمینی این شهرســتان است.
محمدی با اشــاره به روستاهای اصلی کشت 
و تولید بادام در آســتانه اشــرفیه، اضافه کرد: 
روستاهای کورکاء، نقره ده، تمچال، پرکاپشت 
یاورزاده و مهدیخانی، خوشکاروندان و استخر 
بیجار از مهمترین مراکز کشــت و تولید بادام 
زمینی این منطقه به شــمار می روند.به گفته 
وی وجــود خاک حاصلخیــز از عوامل اصلی 
تولید محصــول با کیفیت بادام زمینی در این 
منطقه بوده و همــواره نیز مورد توجه مصرف 

کنندگان قرار دارد.
امروزه کشاورزی برای جان دار شدن و افزایش 
بازدهی نیاز بــه آموزش، تکیه بر دانش و علم 
روز دارد، تکیه بر روش سنتی دیگر پاسخگوی 
نیازهای امروز در هیچ بخشــی نیست، نه تنها 
کشاورزی و بادام کاری بلکه همه بخش ها باید 
در ریل آموزش و دانــش بنیان قرار گیرند تا 

موفقیت حاصل شود.
برگزاری روز مزرعه در هر شهرستانی متناسب 
با محصول استراتژیک آن منطقه، اقدام خوبی 
اســت که اگر استمرار داشــته باشد در آینده 
نــه چندان دور تحولی در صنعت کشــاورزی 
ایجاد می کند اما ســوال اساسی این است که 
با وجود گذشت بیش از یک قرن از ورود بادام 
به گیــلان، تاکنون اقدامی اساســی در بخش 
آموزش، مکانیزاسیون و تقویت صنایع تبدیلی 
مرتبط با بادام در شهرســتان آستانه اشرفیه 
به عنوان داعیــه دار قطب تولید بادام، صورت 

نگرفته است!؟

گذرازکشاورزیسنتیبهدانشبنیان

کشاورزان  گیلان در دام مشکلات
تخریبومحوآرامکشاورزی
وروستاهایقهستانسیرجان

با گســترش  استخراج  مس از معادن شمال و شمال شرق شهرستان سیرجان، 
طی کمتر از سه دهه دهها روستا به دلیل  الودگی هوا توسط  کارخانجات مرتبط 
با اســتخراج مس   و تخریب قنات ها و چشمه ها بر اثر انفجار های کشف معادن 
نابود شــده و مرگ تدریجی کشاورزی را برای این منطفه به ارمغان اورده است. 
برای تکمیل این زنجیره تخریب، خط انتقال مواد سوختی به معادن  در مسیری 
عمود به ۱۸ قنات اباد قهســتان طراحی و شروع شده است. انتقال این خطوط 
نابودی مزمن این قنات ها را در پی خواهد داشــت. قناتهای قهســتان ،از باقی 
مانده های  ۱۰۰۰ قنات پابه قبله شهرستان سیرجان هستند. )قناتهای سیرجان 
از مسیر شرق به غرب  قبله   در جریان بوده و طی چند دهه گذشته اکثرا نابود 
شــده اند(. لودر ها و بولدوزورها غرش کنان مســیر خطوط انتقال مواد سوختی 
معادن مس را از روی مسیر اب قناتهای چند هزار ساله قهستان هموار می کنند.  
ســاکنین و کشاورزان قهستان دســت کمک  را بسوی دادستان محیط زیست 
دوست  استان کرمان، استاندار کرمان و فرماندار سیرجان  دراز کرده و درخواست 

یاری و توقف کار و  تغییر مسیر خطوط انتقال مواد سوختی را دارند.  
 م.هاشمیمدنی

روشنشدنکبریتپرخطرفرونشست
دردشتقزوین

فرونشســت دشت قزوین از سه ســانتی متر در دهه گذشته به ۱۲ سانتی متر 
در ســال رســیده که خشکسالی و افت شدید ســطح آب های زیرزمینی عامل 
اصلی این پدیده اســت و این امر تهدیدی جدی برای استان است که می تواند 
خســارت های غیرقابل جبرانی را برای زیرســاخت ها، راه و شهرها ایجاد کند.به 
گزارش ایلنا در قزوین، کمبود بارش ها و برداشــت های بی رویه از منابع آب های 
زیرزمینی در ســال های اخیر باعث شده پدیده فرونشست در استان قزوین روز 
بــه روز افزایش پیدا کند.به طوری که طبق بررســی های علمی انجام شــده در 
چند پژوهش دانشــگاهی پایان نامه ای، دشــت قزوین در بین سال های ۸۲ تا 
۸9 ســالانه بین ۲.۵ تا ۳ سانتی متر و در مجموع این هفت سال ۳۰ سانتی متر 
فرونشست داشته اســت و این میزان از آبان ۸9 تا آبان 9۰ به ۸ سانتی متر در 
سال افزایش پیدا کرد.همچنین طبق اعلام کارشناس کمیته تحقیقات شرکت 
آب منطقه ای قزوین، نتایج یک پژوهش بین سال های ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۸ نشان داد 
که نرخ فرونشســت متوسط سالانه آبخوان دشت قزوین برابر با ۳.۲۵ سانتیمتر 
و حداکثر مقدار آن برابر با ۱۲.9 ســانتی متر اســت.در ســال گذشته مدیرکل 
مدیریت بحران وقت استان هم اعلام کرده بود که ۴۵ درصد دشت قزوین دچار 
فرونشست شــده است که در محدوده آن ۱۳۰ روســتا و بیش از 9۰ هزار نفر 
جمعیت زندگی می کند و سالانه ۲ تا ۱۷ سانتی متر فرونشست داریم که در کنار 
افت ســالانه ۵۰ سانتی متری چاه ها تهدید جدی برای استان به شمار می آید و 
در مجموع به غیر از محدوده آوج سایر شهرستان های قزوین با فرونشست زمین 
مواجه هستند.مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای قزوین درباره میزان افت منابع 
آب های زیرزمینی به خبرنگار ایلنا گفــت: میزان افت منابع آب های زیرزمینی 
در ســال های مختلف متفاوت است و قبل از ســال 9۳ تا حدود یک متر و ۷۰ 
ســانت هم افت داشــتیم اما بعد از آن و با آغاز اجرای طرح های تعادل بخشی 
این میزان بســیار کاهش پیدا کرد و حتی در برخی سال ها به صفر رسید اما در 
سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ و مواجهه با خشکسالی و کمبود آب های سطحی و کاهش 
میزان آب رودخانه ها، میزان آب های زیرزمینی تا ۷۰ ســانتی متر کاهش پیدا 
کرد.یدالله ملکی ادامه داد: نهادهای مختلفی مطالعاتی را درباره فرونشست انجام 
داده اند، طبق بررسی شرکت آب منطقه ای، میانگین فرونشست سالانه بین ۳ تا 
۱۲ ســانتی متر محاسبه شده که البته این میزان در سال های مختلف بسته به 
شرایط متفاوت است، ضمن اینکه در شمال دشت قزوین با وجود کانال های آب 
فرونشست جدی نداریم.وی با اشاره به اینکه ۷۰ درصد چاه های مجاز استان به 
کنتور هوشــمند مجهز هستند گفت: نصب کنتورهای هوشمند و تاسیس رصد 
خانه آب در کنار مسدود کردن چاه های غیرمجاز به کنترل میزان مصرف منابع 
آب هــای زیرزمینی و کاهش مصرف کمک خواهد کرد.ملکی با تاکید بر مصرف 
بهینه منابع آبی در راســتای کاهش فرونشست اظهار کرد: منابع آبی جزو انفال 
بوده و اشخاص نسبت به آن مالکیت ندارند و صرفا حق بهره برداری از منابع در 
اختیــار آن ها قرار می گیرد از این رو باید طبق چیزی که قانون مشــخص کرده 
برداشت صورت گیرد، ضمن اینکه استفاده از روش های نوین کاشت و آبیاری هم 
دارای اهمیت است، امروزه در دنیا روش های سنتی برداشت آب منسوخ شده اما 
در استان بیشتر کشت ها به روش سنتی است که باید اصلاح شود.  با فرونشست 
زمین، راه ها و ساختمان ها و زیرساخت ها هم در معرض خطر قرار خواهند گرفت 
و درصورت پیشروی فرونشست ها به سمت مناطق مسکونی ممکن است با یک 
فاجعه مواجه شویم.مدیرکل راه و شهرسازی استان قزوین در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا با بیان اینکه بیشتر فرونشست های استان تا کنون بیشتر در حریم خارج از 
شهرها و مناطق مسکونی بوده گفت: فرونشست دشت قزوین از سال ها پیش آغاز 
شــده و بیشتر در منطقه بوئین زهرا شاهد این پدیده هستیم و بیشترین عاملی 
هم که در بروز آن تاثیر داشــته برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی و کاهش 
ســطح این منابع است.  سید علی هاشــمی ادامه داد: اداره کل راه و شهرسازی 
زمانی که پروژه ای برای ساخت و همچنین توسعه شهری مطرح می شود مطابق 
با ســند بالا دستی و با در نظر داشتن طرح آمایش سرزمینی توضیحات لازم را 
ارائه داده و همچنین قرار داشــتن پروژه در محدوده مجاز یا غیرمجاز را مطرح 
می کند تا تصمیمات براســاس آن اتخاذ شود.وی عنوان کرد: در توسعه شهرها 
که توسط مشــاور صورت می گیرد و همچنین در هر پروژه  شهرسازی پیش از 
هرگونه اقدام مجاز از دستگاه های مختلف استعلام گرفته می شود تا اجرای پروژه 
در مکان مناســب صورت گیرد و کمتر در معرض خسارات و آسیب هایی مانند 
فرونشست قرار گیرد.این مسئول با تاکید بر اینکه انجام پژوهش پیش از هرگونه 
اقــدام ضرورت دارد، گفت: باتوجه به اینکه فرونشســت می تواند یکی از عوامل 
مهم آســیب زا باشــد باید مطالعات لازم از طرف نهادها و دستگاه های مختلف 
متولی انجام شود تا اگر سمت پیشرفت فرونشست ها به طرف مناطق مسکونی 
بود پیش از هرگونه خسارت تصمیمات پیشگیرانه اتخاذ شود.مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری هم در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با بیان اینکه مطالعات پژوهشی 
در راســتای اقدامات پیشگیرانه و کنترل فرونشســت نقش اساسی دارد، گفت: 
براساس قانون مدیریت بحران راه شهرسازی وظیفه دارد درباره فرونشست، لغزش 
و رانش زمین و گســل ها مطالعات را انجام داده و اقدامات لازم را داشته باشد و 
در نشســت های مدیریت بحران هم از این نهاد درخواست پیگیری شده است.
محمدرضــا علیمی ادامه داد: در مدیریت بحــران هم کمیته ای تخصصی درباره 
این امر وجود دارد و از حضور مشــاوران دانشــگاهی استفاده می کنیم؛ چرا که 
فرونشســت می تواند در زمینه های مختلف از جمله راه، راه آهن و زیرساخت ها 
آسیب زا باشد.وی با تاکید بر اینکه فرونشست هم مانند زلزله یک تهدید جدی 
خاموش اســت، اظهار کرد: لازم است با توجه به شــرایط استان ضمن کنترل 
فرونشست و اقدامات لازم در حوزه جهاد کشاورزی، زیرساخت ها، آب منطقه ای 
و راه و شهرســازی از نظر روش های مقابله با خطر هم آمادگی داشــته باشیم.

روش های کشــاورزی هم از جمله مواردی است که در فرونشست نقش مهمی را 
ایفا می کند، در حال حاضر که با افت سطح آب  های زیرزمینی و کمبود بارش ها 
و خشکســالی مواجه هســتیم توجه به روش های نوین آبیاری و کشت بیش از 
پیش ضرورت داشــته و باید به آن توجه جدی داشته باشیم البته در استان در 
راســتای سیستم نوین آبیاری اقداماتی صورت گرفته اما همچنان تا رسیدن به 
نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم چرا که همچنان روش های سنتی بر روش های 
نوین غلبه دارند.در وضعیتی که با آن مواجه هستیم اگر اقدام جدی برای کنترل 
مدیریت منابع آبی صورت نگیرد در آینده سرنوشت خوشایندی منتظر ما نیست 
و ممکن اســت بحرانی جدی از دل فرونشست سر برآوررد.همچنین باید توجه 
داشت، با اینکه در طرح های توسعه مخاطرات مختلف از جمله فرونشست مورد 
مطالعه قرار می گیرد و از این منظر ما به سمت فرونشست نرویم اما با ادامه روند 
موجود این امکان وجود دارد که فرونشست به سمت ما حرکت کند، بنابراین با 
در نظر داشتن این موضوع مهم که فرونشست در صورت بروز به هیچ وجه قابل 

بازگشست نیست، بهترین و موثرترین راه، پیشگیری و مقابله است.

نگاه

گزارش

دوســال قبل کلنگ ســاخت نیــروگاه ۵۰۰ 
مگاواتی در ملایر به زمین زده شد اما تاکنون 
هیچ اقدامی برای ســاخت آن نشده است.دهه 
فجر ســال 99 کلنگ ساخت نیروگاهی که از 
نوع سیکل ترکیبی کلاس اف با ظرفیت تولید 
۵۰۰ مگاوات برق و ســرمایه گــذاری ۵ هزار 
میلیارد تومانی به زمین زده شــد.  قرار است 
با اجرای این طرح نیاز برق شهرســتان ۳۰۰ 
هزار نفــری ملایر در بخش خانگی، صنعتی و 
کشاورزی به میزان ۴۰۰ مگاوات تامین شود.
شهرســتان ملایر دومین شــهر بزرگ استان 
همدان بعد از مرکز اســتان است و در جنوب 
اســتان همدان واقع شده اســت .این نیروگاه 
در بخش جوکار ملایر و در نزدیکی شــهرک 
صنعتی شوشــاب جانمایی و کلنگ زنی شده 
اســت که فاصله آن با واحد های فروسیلیس 
ملایر که در شــهرک امام رضا مستقر هستند 
حدود ســه کیلومتر اســت.برق، انــرژی جدا 
نشدنی از زندگی بشر است که زندگی امروزه 
بدون وجود آن حیات انسان ها به شدت مختل 
می شــود و به تعبیر دیگر می توان گفت اصلا 

معنایی ندارد.
انرژیِ برق که برای بدست آوردن آن نیازمند 
ساخت نیروگاه های خورشیدی، حرارتی، بادی 
و  آبی هســتیم.نیازی که در کشور ما بیشتر 
به ســمت نیروگاه های حرارتی رفته اســت و 
خود این موضوع نیــز باعث ایجاد بروز برخی 
مشــکلات برای زندگی مردم از جمله آلودگی 
هوا، فرونشســت زمین، خشــک شدن چاه ها 
شــده اســت.برای مثال نیروگاه شهید مفتح 
همدان که در ســال ۱۳۷۲ راه اندازی شــد و 
در ســال های اخیر باعث ایجــاد ۲۷ فروچاله 
در دشــت های اطراف این نیروگاه شد.نیروگاه 
شــهید مفتح همدان حدود ۲۵۰ روز ســال 
را مازوت می ســوزاند که برای تولید برق نیز 
راهی جــز این ندارد و همیــن موضوع باعث 
نارضایتی اهالی اطراف این نیروگاه شده است.
در عصر پیشرفت علم ، راه اندازی نیروگاه های 
تولید انرژی هــای تجدید پذیر از جمله انرژی 
خورشــیدی می تواند جایگزیــن نیروگاه های 
حرارتی شــود چرا که نیروگاه هــای حرارتی 
هم آب زیادی نیــاز دارند و هم در فصل هایی 
با مصرف ســوخت مازوت آلودگی هوا را برای 
منطقه به وجود خواهند آورد. هادی بیگی نژاد 
نماینده مردم ملایر در مجلس در گفت وگو با 
خبرنگار ما گفت: به دلیل کمبود برق، نیاز به 
تولید برق داریم و بسیاری از صنایع ما معطل 
برق هستند تا بتوانند کارشان را شروع کنند و 
این تنها مربوط به ملایر نیست بلکه در سطح 

کشور با این مشکل روبرو هستیم.
او گفت:در کل کشــور چیــزی در حدود ۱۴ 
الــی ۲۰ هزار مگاوات کمبود بــرق داریم که 
باید با این تولیــد آن را جبران کنیم.به گفته 
بیگی نژاد نیروگاه ســیکل ترکیبی کلاس افی 
که در ملایر قرار اســت ســاخته شود به طور 
کل با نیروگاه شهید مفتح همدان تفاوت دارد 
به شــکلی که جمع سیکل حرارتی و بخار ۵۵ 
درصد می شود و طبق برنامه ما باید با راندمان 
۵۵ درصــد کار کنیــم و از لحاظ مصرف آب 
نیز در ســال ۱۷۵ هزار متر مکعب آب مصرف 
می کند که این میزان از یک کشاورزی گلخانه 
هم کمتر آب مصــرف می کند.این میزان هم 
از پســاب تصفیه شده آب ملایر تامین خواهد 
شد و برای کارکنان این نیروگاه نیز در ساعت 
۵ متر مکعب آب شــرب طبــق قانون در نظر 
گرفته شــده که تامین خواهد شد.او می گوید: 
در حالت طبیعی سوخت این نیروگاه گاز است 
کــه به دلیل کمبود گاز در فصل زمســتان از 
گازوئیل یا مازوت نیز در این نیروگاه استفاده 
خواهد شــد، بخش حرارتی نیروگاه ۲ الی ۳ 
ســال زمان می برد تا وارد مدار شود و بخش 
بخار نیز ۵ ســال زمان نیاز دارد تا بتواند وارد 
مدار شــود که ۲۰ متر مکعب آب تصفیه شده 
برای زمانی اســت که بخش بخار بخواهد وارد 

مدار شود.
بــه گفته بیگی تــا امروز پیشــرفت فیزیکی 
این نیروگاه صفر درصد بوده اســت، به دلیل 
اینکــه دولــت تعهد خرید تضمینــی برق به 
ســرمایه گذاران نمی دهد، سرمایه گذاران هم  
رقبتی برای ســرمایه گذاری و ساخت نیروگاه 
نشــان نمی دهند.او گفت: وزارت نیرو تا کنون 
نتوانسته سرمایه گذار جدیدی برای این طرح  
پیدا کند و مذاکراتی با بنیاد مستضعفان برای 
ســرمایه گذاری درساخت نیروگاه  داشته ایم 
که تا کنون به نتیجه نرســیده اســت.نیروگاه 
ســیکل ترکیبی قم که واقع شده در کیلومتر 
۱۵ جــاده قم- اراک اســت از مشــابه طرح 
نیروگاه شهرســتان ملایر است که اکنون با ۴ 
واحد گازی و ۲ واحد بخار میزان ۷۱۴ مگاوات 
برق تولید می کند که توســط ۶ خط به شبکه 
سراسری برق متصل شده است.سعیده آقاجانی 
مدیــر روابط عمومی اداره کل محیط زیســت 
استان همدان هم گفت: گزارش ارزیابی زیست 
محیطــی این طرح نیروگاهی ارائه و بررســی 
شده بود، اما مستنداتی که لازم بوده ارائه شود 
تکمیل نبوده به همین دلیل درخواســت شد 
تا مستندات لازم تکمیل شــود و بعد از ارائه 
مســتندات لازم به این اداره کل مدارک لازم 

به سازمان محیط زیست کشور جهت بررسی 
و اظهار نظر نهایی ارســال می شود.او گفت: تا 
کنون مجوزی از طرف این اداره کل برای این 

نیروگاه صادر نشده است.
عباس علــی آبادی مدیرعامل گــروه مپنا در 
خصوص توربین های به کار برده شــده در این 
دســته نیروگاه ها گفت: طراحــی و نصب راه 
اندازی توربین ملی MGT ۷۵که جدیدترین 
توربین گازی طراحی شــده و ســاخت گروه 
مپنا اســت یک توربین گازی در سطح کلاس 
F پیشرفته اســت و توان رقابت با محصولات 
شــاخص بین المللی در ایــن کلاس را دارد. 
توربین MGT ۷۵در کاهش آلودگی ناشــی 
از مصرف ســوخت نیروگاه تاثیر فراوانی دارد.
علی آبادی گفت: تمهیدات در طراحی و توسعه 
توربین گاز MGT ۷۵به گونه ای برنامه ریزی 
شــده که با حفظ قابلیت های ممتاز در حوزه 
انعطاف پذیری عملکرد و راندمان متناســب 
با نیاز مشــتریان عرضه شــد.مدیر عامل مپنا 
گفت: ظرفیت این توربین در ســیکل ســاده 
۲۲۲ مگاوات و در کمترین ســناریو ســیکل 
ترکیبی ۳۳۰ مگاوات اســت راندمان نیروگاه 
نیز در سیکل ســاده ۱/۳9 درصد و در حالت 
ســیکل ترکیبی به بیش از ۵9 درصد و حدود 
۶۰ درصد خواهد رسید، مهمترین مزیت این 
راندمان بالا کاهش شــدید مصرف سوخت و 

جلوگیری از آلایندگی محیط زیست است.
او گفــت: در این نیروگاه پیشــرفته علاوه بر 
توربین گازی ســایر تجهیــزات اصلی مانند 
توربین بخار ژنراتور بویلر سیســتم های برق و 
کنترل و نیز ســامانه دیجیتال مانیتورینگ و 
بهره بــرداری بهینه مبتنی بر هوش مصنوعی 
اســت که همگی محصولات بومی و طراحی و 
مالکیت معنوی ایرانی و ســاخت کارخانجات 
گروه مپنا اســت.به گفته علی آبادی طراحی 
و توسعه توربین MGT ۷۵و سایر تجهیزات 
اصلــی در گروه مپنــا طی ۷ ســال با هدف 
توسعه زیر ساخت های کشور و رقابت پذیری 
بیــن المللی صورت پذیرفته اســت.با تحلیل 
گفته هــای مدیرعامل شــرکت مپنا، می توان 
نتیجــه گرفت کــه از لحاظ آلودگی زیســت 
محیطی نیروگاه ملایــر آلودگی زیادی در بر 
نخواهد داشــت و سرنوشتش همچون نیروگاه 
شهید مفتح همدان نخواهد شد.احد آزادیخواه 
دیگر نماینده مردم ملایر در مجلس شــورای 
اســلامی در گفت وگو با خبرنگار ما در پاســخ 
بــه علت عدم صدور مجوز بــرای این نیروگاه 
توســط محیط زیســت گفت:بعد از مشخص 
شدن سرمایه گذار یکی از مجوز هایی که باید 

برای دریافت آن توسط سرمایه گذار اقدام شود 
مجوز محیط زیست اســت و مردم هم نگران 
این موضوع نباشــند چرا که من هم به عنوان 
نماینده مردم ملایر اجــازه نخواهم داد بدون 
گرفتن مجوز محیط زیســت نیروگاه تاسیس 

شود.
به گفته او وزیر نیرو پیگیر جذب سرمایه گذار 
برای این طرح اســت و این نیروگاه به عنوان 
یکــی از پروژه هــای ویــژه وزارت نیرو تلقی 
می شود.آزادیخواه گفت: واقعیت امر این است 
کــه ما به برق نیاز داریم تا ضمن جلوگیری از 
خاموشی ها در فصل پیک در واحد های خانگی 
و صنعتی، از بیکار شــدن کارگران کارخانه ها 
جلوگیری کنیم و ایــن موضوع فقط با تولید 
برق ممکن خواهد بود.آزادیخواه گفت:ما باید 
تولیدکننده برقی باشیم که مصرف کننده آب 
زیاد نباشــد و منابع زیرزمینی را از بین نبرد 
ضمن اینکه مشــکلات زیســت محیطی نیز 
برای شهرســتان نداشته باشد که خوشبختانه 
نیــروگاه ســیکل ترکیبــی کلاس اف که در 
شهرســتان ملایر کلنگ زنی شده است از این 
نوع است.مجید تکلویی دبیر شورای هماهنگی 
شبکه تشکل های محیط زیست و منابع استان 
همدان و کنشــگر محیط زیست نیز در گفت 
و گو بــا خبرنگار ما گفــت: آن چیزی که در 
خصوص این طرح  مشــخص است مشخص 
نبودن عوامل ارزیابــی قبل از کلنگ زنی این 
پروژه است که با توجه به تجربه ساخت سایر 
نیروگاه های تولید برق کشــور می توان به طور 
قطع گفت منطقــه در آینده دچــار آلودگی 

زیست محیطی خواهد شد.

دبیــر ســمن محیط زیســتی افیــام ملایر 
گفت:یکی از ســوال هایی که در خصوص این 
نیروگاه مطرح می شود، درباره لزوم ساخت این 
نیروگاه در منطقه است؟ چرا که ما در چندین 
سال اخیر  رشد آنچنانی جمعیت در شهرستان 
ملایر را شــاهد نبودیم و صنایع زیادی هم در 
منطقه مستقر نشده است.او گفت: اکنون ملایر 
حتی به یک شــهر صنعتی نیز تبدیل نشــده 
است و به نظر ضرورتی در ساخت این نیروگاه 
وجود ندارد و به نظر میرسد انگیزه های پنهانی 
برای احداث این نیروگاه وجود داشــته باشد.
یارانه هایــی همچون واگــذاری زمین رایگان 
و منابع آبی که بــه بخش خصوصی پرداخت 
می شــود از انگیزه هــای پنهان ســاخت این 
پروژه هســتند.او می گوید ســوال دیگری که 
باید مسئولان شهرســتان به آن پاسخ دهند 
این اســت که آیا ملایر تــوان تامین نیاز های 
ایــن پروژه به خصوص آب را دارد؟ و اینکه آیا 
اقلیم سرزمینی ما توان آلودگی ایجاد شده را 
خواهد داشت یا خیر؟این فعال زیست محیطی 
می گوید: ما به عنوان کنشگر وظیفه داریم در 
قبال مخالفت با احداث این نیروگاه راهکار موثر 
و منطقی ارائه دهیم که با توجه به تحریم های 
ظالمانه کشور و با رهنمود از آموزه های دینی 
ابتدا باید کاهش سرانه مصرف برق و مدیریت 
صحیح برق در حوزه هــای خانگی و صنعتی 
را پیاده ســازی کنیم.تکلویی گفت:با توجه به 
میزان تابش آفتاب در شهرستان ملایر می توان 
به جای ساخت نیروگاه حرارتی برق، به سمت 
ایجاد مزارع خورشــیدی که امروزه در سراسر 

جهان نیز مرسوم هستند رفت.

طرحساختنیروگاهبرقدرملایر؛فرصتیاتهدید؟


